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Olv.: Ter 2,18-24 – Zsid 2,9-11 – Mk 10,2-16
A házasság fölbonthatatlansága

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL
 
Szentmise bevezetése

Kedves Testvérek!
Ezt  a  szentmisét  egy  idős  testvérünkért  ajánljuk  fel,  aki  90  éves.  Kérjük  számára  Isten
kegyelmét,  hogy  az  idős  kor  terheit  el  tudja  hordozni  és  legyen  öröme  az  övéiben,
gyermekeiben, unokáiban, talán dédunokái is vannak. 
A mai vasárnap Assisi Szent Ferenc névnapjára esik. Szent Ferenc megbocsátja, hogy nem
őrá  gondolunk  elsősorban,  hanem a  vasárnapot  ünnepeljük,  vasárnap  az  Úr  napja.  Szent
Ferencnek éppen elég jó helye van Isten szeretetében!

Magunk számára is kérjük, hogy helyünk legyen
az Istennel való kapcsolatunk révén az ő szeretetében!

Szentbeszéd
A szívünkről van szó!

Az újszövetségi gondolkodás szerint
a szív az emberi személyiség középpontja!

Kedves Testvérek! Erről már nem is egyszer elmélkedtünk. A zsidók másképpen gondolták
ezt. Most ne azzal foglalkozzunk, bár az elmúlt hetek történései mintha kicsit visszahozták
volna az ószövetségi gondolkodást. Azért mégiscsak nézzünk előre, még ha nagyon borúsnak
is tűnik a jövő számunkra itt Európában! A mai vasárnap üzenete így fogalmazható meg:

Az ember önmagával tartozik a másik embernek!
Ezt jól jegyezzük meg,

hiszen az emberi kapcsolatunk lényegéről van szó!

Igaz,  hogy  az  ember  képes  megkeményíteni  a  szívét!  Az  ember  képes  arra,  hogy  Istent
kihagyja, amikor gondolkodni kezd az élet nagy kérdéseiről, amikor megfogalmazza a terveit,
a célját. A zsoltáros figyelmeztet bennünket, Isten megengedi, hogy az ember megkeményítse
szívét és a maga feje után menjen! Ez az emberi szabadsághoz tartozik! Csakhogy félő, ha az
ember kihagyja az Istent, - hiszen a mi emberi életünk Istenben gyökerezik, - akkor fejjel
megy a falnak, így mondja ezt a magyar ember! Ezt a fájdalmas tapasztalatot ismerve, - mert
mindegyikünk neki ment már a falnak – próbáljuk korrigálni! 

Gondolkodjunk el azon, mit jelent Isten és ember személyes kapcsolata,
mert keményszívűen nem lehet élni!

A keményszívűség bezárkózást jelent!
A keményszívűség a csak emberi utat jelenti,
olyan utat, amelybe nem szól bele az Isten, 
mert az ember nem akarja!
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Milyen az Isten és ember közös útja
Az elmúlt  héten  ezen sokat  gondolkodtam és  a  Szűzanya  képe  jelent  meg számomra.  A
Szűzanya dicsőítő éneke, a magnificat első két sora tökéletesen megfogalmazza, milyen is az
Isten  és  ember  közös  története!  A  magnificat  hálaének!  A  Szűzanya,  amikor  megszólal
mintegy hálaképpen azt mondja: 

Magasztalja lelkem az Urat!
Szívem ujjong üdvözítő Istenemben!

Tekintetre méltatta alázatos szolgáló Leányát!

Ennyi elég is ahhoz, 
hogy az ember elgondolkodjon azon, 
milyen is az az út, amely a mi közös utunk az Istennel! 
Ez az út ebből a fenti három elemből épül fel! 

Magasztalja lelkem az Urat
Ez az egyik elem. A Szűzanya fölfelé néz! A múltkor elmélkedtünk arról, mit jelent az, hogy
az égi világot beengedjük életünkbe! 

Az ember alázatosságában eljut odáig:
hogy belátja, szüksége van az Isten segítségére! 
Nem csupán a maga emberi erejére hagyatkozik, 
legyenek ezek szellemi, lelki, fizikai erők, 
hanem az Isten kegyelmére is! 

Isten kegyelme nem más, mint az Isten jóindulata irántunk!

Milyen fontos, hogy felénk jóindulat áradjon! 
Mekkora bátorítás, erő az, 
amikor emberek jóindulattal fordulnak felénk! 
Isten kegyelme ezt a jóindulatot jelenti!
Isten így tekint ránk, így akarja velünk a kapcsolatot! 
Isten jóindulata kíséri a mi összetartozásunkat! 

Micsoda bátorítás és lelkesítés az, 
amikor emberek jóindulatban tartoznak össze!

Szívem ujjong üdvözítő Istenemben
A másik elem az üdvösségről szól! Isten megmutatja Máriának az üdvösség útját, ami azt
jelenti, hogy közös út!

Isten és ember közös útjáról van szó!
Ez az üdvösség útja!

Az az út, ami Isten nélküli,  ugyan hova vezet? Érdemes elgondolkodni azon, hova jut  az
ember,  amikor  teljesen  kihagyja  Istent  az  életéből,  amikor  a  maga  útját  járja?  Már  az
Ószövetségben erre hivatkozik a próféta, a zsoltáros, amikor azt mondja: 

Isten keményszívűségükre hagyta őket, 
hadd menjenek a maguk útján! 
Ezt akarja az ember? 
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Isten hagyja, csakhogy, amikor az ember egyedül megy az úton,
akkor kiderül, milyen kiszolgáltatott!

Isten a mi emberi életutunkat közös útként gondolta el, 
Isten és ember közös útjaként! 
Ez az út az, ami az üdvösségre vezet! 

Az üdvösség e világi értelemben azt jelenti,
hogy az ember megelégedett, az ember boldog!

Nem  azt  jelenti,  hogy  problémamentes  ez  az  út!  Naiv  ember,  aki  azt  gondolja,  hogy
rózsaszirmokat szórnak az utunkra és így megyünk végig. Ugyan! Közös út és ez elég! 

Ha mi igazán együtt megyünk az úton, elég! 
Hiszen egymásnak adjuk az erőt! 
Együtt viseljük el a rosszat, oldjuk meg a problémákat 
és növeljük a közös örömünket! Ez a másik elem.

Tekintetre méltatta alázatos szolgáló Leányát
A harmadik elem az, amit a Szűzanya olyan gyönyörűen fogalmazott meg: szolgáló Leánya!
Egy a fontos, ha az ember nem a maga feje után megy, az Isten akarata! Szolgálni csak az
tud, akinek életében első helyen van az Isten akarata! Ha nem így van, akkor úgy tűnhet, hogy
szolgál valaki, valójában a maga pecsenyéjét sütögeti. Valójában mindent az határoz meg,
hogy  neki  mi  a  jó  és  csupa-csupa  emberi  számítás  születik  az  ember  szívében.  Vannak
különböző látszólagos építő megnyilatkozásaik. 

Isten akarata a szolgálat lényege!

Nem tudjuk egymást szolgálni, 
ha valamiképpen nem arról van szó, 
hogy Istent dicsőítjük meg! 
Valójában Istent keressük ilyenkor egymásban! 

Amit egynek tesztek, Nekem teszitek! 
Ez a harmadik elem!

Isten és ember közös útjának képlete
Ez valójában az a képlet, ami megmutatja, hogyan gondolta el Isten a mi életünket! De, ahogy
a mai vasárnap üzenetében halljuk, Isten nem kényszerít bennünket erre a közös útra! 

Isten megengedi, hogy elhagyjuk,
megengedi, hogy a magunk útját járjuk!

Csakhogy ez azt jelenti, 
hogy ilyenkor megkeményedik a szívünk! 
Becsukódik, bezárkózunk! 
Nem tudunk nyitottak lenni! 
Nem vagyunk képesek egymást befogadni!
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Jézus az asszonyok méltóságát jeleníti meg
Azok a mozzanatok, amiket  hallottunk, erről  szólnak. Amikor a farizeusok ravasz módon
odamennek Jézushoz és fölteszik neki a kérdést a válólevélről, mert annak a világnak ez volt
az emberi megközelítése. 

A férfiember uralkodott
és Jézus az asszonyok méltóságát jeleníti meg. Addig nem volt!

Nagyon  sajnálom  az  európai  feministákat,  elhatalmasodtak,  egyfolytában  a  szabadságra
hivatkoznak.  Valójában  függetlenek  akarnak  lenni!  Azt  gondolják,  ha  megszabadulnak  a
férfiaktól, akkor kényük-kedvük szerint élhetnek a férfiakkal. Furcsa logika! 

Jézus  arra  a  méltóságra  emeli  az  asszonyokat,  amit  a  farizeusok elgondoltak a  férfiakkal
kapcsolatosan. Jézus azt mondja: Mózes a ti keményszívűségetek miatt engedte meg. 

Annak a kornak férfiembere keményszívű volt! 
Valójában nem fogadta be a társát! 
Jézus azt mondja: kezdetben nem így volt, 
mert a férfi és a nő kapcsolata Isten titkában gyökerezik!
Isten nem így gondolta el! 

A két fél kapcsolata nem csupán emberi elhatározás, ez isteni terv!

Az egyneműek észbontó világa az Isten tervét cáfolja és – majdnem azt mondhatnám – teszi
nevetségessé!  Nem  a  kritika  mondatja  ezt,  ilyennek-olyannak  születhetnek  emberek.  De
amikor az ember a maga elképzelését programként jeleníti meg, ez az, amikor a falnak megy!
Mózes a ti keményszívűségetek miatt engedte meg. Kezdetben nem így volt, másképpen volt!

Ez azt jelenti, hogy önmagával tartozik az ember a másik embernek,
különben nincs emberi kapcsolatuk!

Jézus a gyermekek jogát adja vissza
Kicsi  gyermekeket  visznek  oda  Jézushoz  –  ahogy  hallottuk  az  evangéliumban  –  és  az
apostolok  eltávolítják  őket.  Jézusra  gondoltak,  hogy  szegénynek  semmi  nyugta,  mert  az
emberek állandóan csak  valamit  akarnak tőle.  Jézus  megálljt  parancsol!  Megint  bizonyos
értelemben az ember keményszívűsége jelenik meg, ami bezár, ami kizár! 

Engedjétek Hozzám a kicsinyeket!

Nagy valószínűség szerint beteg gyerekekről van szó. Azt hallottuk, hogy Jézus rájuk tette a
kezét. A jézusi világban, amikor Jézus valakire a kezét teszi, ez gyógyító gesztus. Ráadásul
tehát még betegek is voltak. E mögött van egy más gondolat is. Erről is beszéltünk, mikor
Jézus egy kicsi gyermeket állított a középpontba. Nem a gyermeki ártatlanság kérdése ez,
hanem a gyermeknek nem voltak jogai abban a világban! 

Jézus a gyermek jogát adja vissza!
A gyermeknek éppen olyan joga van a világban, mint a felnőttnek!

Ölébe ültette őket és átölelte őket! 
Ezzel kifejezte, mit jelent ezeket a kicsinyeket befogadni!
Mit jelent biztonságot adni nekik!
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Jézus szelíd és alázatos szívű
Ezeken el kell gondolkodni, hogy hogyan formálódik és alakul az ember kapcsolata Istennel!
Ami meghatározza: az ember fölismeri Jézus szelíd szívét! Jézus szelíd és alázatos szívű! 

Jöjjetek Hozzám és Én megkönnyítlek titeket!

Nincs más útja a megkönnyebbülésnek csak az, 
ha az ember megszelídíti szívét, 
ha az ember összetöri a kőkemény szívét! 
Az ember puha, meleg szívet szerez magának az által, 
hogy nyitott, hogy befogadó! 

Ami mindennél fontosabb, - talán kevésszer hangsúlyozzuk, - hogy az ember, ha erre kész,
ezzel kész arra, hogy alkalmazkodjon a másikhoz! 

Az ember tudomásul vegye, 
hogy azt, akit beenged, az meghatároz mindent!
Oda kell rá figyelni, alkalmazkodni kell hozzá! 
Annak vannak gondolatai, vágyai, igényei! 

A szív szelídsége azt jelenti,
hogy az ember beengedi életébe a másik embert

és kész, hajlandó odafigyelni rá!

Minden emberi kapcsolatunk 
azon törik össze, azon bukik meg, hogy azt gondoljuk, 
hogy annak a másiknak hozzám kell alkalmazkodnia!

Egyik ember önmagával tartozik a másiknak!
Ez a krisztusi vállalkozás! Ez a krisztusi életmodell!

Ez a szelíd szívnek a világa!

Holnap lesz az irgalmasság szentjének ünnepe! Azon kell elgondolkodni, mit is üzen ez a
lengyel apáca nekünk? Mit üzen a Betegápoló Irgalmas Rend nekünk? Az irgalmas Jézusnak
a hospitalitás szellemében munkálkodó közössége ezt a befogadást, ezt a védettséget üzeni! E
nélkül nincs irgalom! 

A szelíd és alázatos szívű Jézus a befogadó
és védettséget biztosít! 
Ez az utunk! Jézus erre hív bennünket! 
Még egyszer mondom 
és ezzel az üzenettel teszek pontot erre a néhány gondolatra:

Az ember önmagával tartozik a másiknak!
Gondolkodjunk el ezen!

+  A M E N  +
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